
Informe del rector. Consell de Govern 30.09.04. 
 
Condol. El rector inicia el seu informe demanant que consti en acta el condol de la 
Universitat per les morts de Carles Victoria Monge (professor del Departament de 
Matemàtica Aplicada IV), Rafael Pablo Cáliz López (estudiant de l’Escola de 
Fotografia) i Joan Tur Badia (membre del PAS de l’ETSEIB).  
 
Espai Europeu d’Ensenyament Superior. Informa el rector que a principis d’agost es 
va conèixer el nou contingut del primer dels decrets sobre l’EEES (relatiu al primer i el 
segon cicles), el qual, en relació amb el text elaborat pel govern anterior, incorpora 
suggeriments formulats pel Consell de Coordinació Universitària i pel Consell d’Estat. 
La proposta de text és estudiada actualment per la CRUE, que molt possiblement hi 
donarà el seu suport. Pel que fa al segon dels reials decrets (estudis de postgrau), el 
nou text incorpora, segons les informacions de les quals es disposa, millores 
substancials en relació amb l’anterior redacció. La previsió és que la Comissió 
Acadèmica del Consell de Coordinació Universitària del proper dia 25 faci un informe 
favorable sobre tots dos textos i que siguin publicats ràpidament. 
  
També en el marc de l’adaptació a l’Espai Europeu de l’Ensenyament Superior, el 
rector assenyala que s’està estudiant com han de ser els complements explicatius de 
les denominacions dels títols universitaris per tal d’elevar una proposta a la mateixa 
Comissió Acadèmica del Consell de Coordinació Universitària de 25 d’octubre. 
 
Professorat. Pel que fa el decret relatiu al professorat, la directora general 
d’Universitats, Carmen Ruiz-Rivas, ha confirmat que el govern vol reformar el capítol 
relatiu a les habilitacions en un termini màxim de dos anys. Dementres, per no aturar el 
procés, s’hi introduiran algunes modificacions en una doble direcció: d’una banda que 
l’habilitació es basi en els mèrits i, de l’altra, la simplificació del sistema i del nombre de 
concursos. El rector afegeix que per al 2005 es preveu un únic concurs d’habilitació i 
anuncia que el 4 d’octubre tindrà lloc una reunió de la CRUE per concretar el parer 
d’aquest organisme sobre la política de professorat que hauria d’implantar el MEC. 
 
Recerca. El rector fa referència a les intervencions del secretari d’Estat d’Universitats i 
Recerca, Salvador Ordóñez, i del secretari general de Política Científica i Tecnològica, 
Salvador Barberá, per explicar les línies generals d’actuació del Govern. Ressalta que 
d’ambdues intervencions es desprèn la voluntat d’extrapolar a tot l’Estat les 
experiències assolides pel govern de Catalunya amb el programa ICREA amb 
l’objectiu de facilitar el retorn d’investigadors que actualment són a l’estranger i de 
potenciar la recerca entre els que són aquí a partir de l’alliberament parcial de les 
seves tasques de docència i del finançament que la universitat obté per cobrir l’activitat 
docent que l’investigador deixaria de fer. El rector puntualitza que malgrat aquests 
avenços, encara queden per concretar qüestions com la situació dels becaris o dels 
Ramón y Cajal. 
 
El rector anuncia l’organització al febrer o al març d’una jornada de la CRUE sobre 
recerca en la qual s’analitzarà la política de les diferents administracions en aquest 
àmbit. També informa que el fins ara secretari general de la CRUE, Félix García 
Lausín, deixa aquest càrrec per incorporar-se a la Moncloa com a assessor en matèria 
de recerca. 
 
Inauguració oficial del curs a la UPF. El rector es refereix a l’acte institucional 
d’inauguració del curs del 27 de setembre a la Universitat Pompeu Fabra amb la 
presidència de Pasqual Maragall. Explica que durant l’acte, el director del Laboratori 
d'Expressió Gènica del Salk Institute for Biological Studies de La Jolla (Califòrnia) i 



responsable de l'Institut de Medicina Regenerativa de Barcelona-Catalunya, Juan 
Carlos Izpisúa Belmonte, va impartir una brillant lliçó inaugural. 
 
CIC. Anuncia que l’1 d’octubre tindrà lloc la reunió de la comissió permanent del 
Consell Interuniversitari de Catalunya (CIC) per organitzar el pla de treball que en 
particular ha de conduir a l’elaboració de la programació acadèmica del curs 2005-
2006. 
 
AQU. El rector fa palès el seu malestar per la línia que manté l’Agència per a la 
Qualitat del Sistema Universitari de Catalunya (AQU) pel fet que continua aplicant 
criteris restrictius a l’hora de l’acreditació, la qual cosa causa greus perjudicis sobretot 
per a les universitats tècniques. En aquest sentit, informa que en la darrera 
convocatòria més de la meitat dels concursos han quedat deserts. 
 
Centres tecnològics. El rector analitza la publicació recent del decret sobre centres 
tecnològics de la Generalitat de Catalunya, que han de significar una nova oportunitat 
per a la UPC. Explica que l’objectiu és la creació d’uns dotze centres d’aquestes 
característiques, els quals, segons el que s’especifica en l’esmentat decret, hauran de 
dedicar més del 25 % de l’activitat a la recerca i tindran al seus òrgans de govern 
alguna universitat, tot i que la majoria en aquests òrgans la tindran empreses. Ara com 
ara la UPC té una activa participació en dos d’aquests centres tecnològics: el Centre 
Tecnològic de Manresa i el Centre Tecnològic de l'Aeronàutica i l'Espai. 
 
Nous estudiants. El rector fa referència al procés de matrícula de nous estudiants, 
que, en termes generals, ha respost satisfactòriament a les expectatives. Destaca que 
malgrat que el descens demogràfic ha afectat també la UPC, els resultats han estat 
satisfactoris en els estudis d’Arquitectura, Enginyeria Industrial, Enginyeria de Camins 
i, molt especialment, Enginyeria Aeronàutica. Afegeix que el resultat no ha estat tan 
positiu pel que fa a l’àmbit de les TIC, que en general baixa a tot Espanya però també 
a la UPC, com ho posa en evidència el descens de matrícula en els estudis de 
Telecomunicació. 
 
Centre de Formació Interdisciplinària Superior (CFIS). El rector repassa la 
inauguració del curs, que va tenir lloc al Saló de Cent de l’Ajuntament de Barcelona. 
L’alcalde de la ciutat, Joan Clos, va pronunciar la lliçó inaugural davant l’assistència de 
més de 300 persones. D’altra banda, el rector anuncia que gràcies a la col·laboració 
trobada en entitats com Fundació CELLEX, Fundació La Caixa, Cambra de Comerç de 
Barcelona i Caprabo, s’ha pogut cobrir el pressupost del CFIS corresponent al curs 
que ara comença. 
 
Erasmus Mundus. El rector informa que tres màsters impartits per la UPC s’han 
integrat al programa Erasmus Mundus (conformat per dinou màsters), després de 
superar una selecció a la qual s’havien presentat uns 200. El rector afegeix que en 9 hi 
participen universitats espanyoles, comptant els 3 en què ho fa la UPC.  
 
Superordinador. El rector assenyala que continuen les obres per a la instal·lació del 
superordinador a l’Aula Capella i que és previst que durant el proper mes es comencin 
els treballs de muntatge del superordinador una vegada superat el test que l’ha de 
validar com un dels més potents del món, test que es passarà a les instal·lacions 
d’IBM a Madrid. 
  
Implantació de la LUC. El rector explica que es dóna per tancat el procés i que es 
preveu la celebració d’un acte institucional, a iniciativa del DURSI, per tal de 
reconèixer la que serà la primera promoció de professorat contractada d’acord amb 
aquesta llei.  



 
Guardons. El rector destaca el premi European Young Investigators Awards, que ha 
rebut el professor Adriano Camps, del Departament de Teoria del Senyal i 
Comunicacions, i en les distincions a la Qualitat en la Docència que atorga el DURSI i 
que en aquesta edició han estat per al projecte de l’Educació en Alternança de 
l’EPSEVG i per al de l’Aprenentatge Basat en Projectes de l’EPSC. 
 
Obres. Pel que fa a les obres, el rector informa que ja està en fase d’ocupació l’edifici 
A0-Omega, i que s’han iniciat les obres de la Biblioteca d’Arquitectura.  
 
Campus de Llevant. El rector confirma una propera reunió amb l’Ajuntament de 
Barcelona sobre la reforma de l’ETSEIB i una altra amb representants de l’Ajuntament 
de Barcelona sobre el projecte del Campus de Llevant, en la qual participarà també el 
president del Consell Social. Sobre aquesta qüestió afegeix que s’ha reunit amb la 
plataforma d’Associacions del barri de la Mina per tal d’assegurar que el projecte del 
nou campus no sigui aliè a les aspiracions socials de la zona. 
 
Pla plurianual TIC. El rector destaca el fet que hagi arribat a la Universitat la primera 
remesa d’ordinadors personals per encetar la renovació dels equips. 
 
Càtedra Unesco en Tècnica i Cultura. El rector explica que s’ha arribat a un acord de 
patrocini amb Gas Natural per tal d’impulsar la Càtedra Unesco en Tècnica i Cultura. 
 
Comunicació interna. En el marc de la millora de la comunicació interna, el rector 
anuncia que es posaran en marxa dos nous recursos informatius: Clip UPC, que en 
forma de correu electrònic recollirà informació d’especial rellevància, i Monogràfics 
UPC, que explicarà a bastament un tema d’interès per a la comunitat universitària. El 
primer dels monogràfics se centrarà en l’encàrrec acadèmic personalitzat, mentre que 
el primer Clip UPC aportarà informació sobre el Campus de Llevant. 
 
El rector informa finalment que la fins ara directora de l’Àrea de Personal, Rosalia 
Abad, ha deixat per decisió pròpia aquest càrrec per continuar treballant en altres 
àmbits d’aquesta àrea. Carla Bragós, fins ara cap del Servei de Personal, assumeix la 
responsabilitat de la direcció de l’Àrea. Informa també el Consell de Govern que Anna 
Abelaira ha deixat la seva responsabilitat al capdavant del Servei de Patrimoni per 
incorporar-se al Departament de Justícia de la Generalitat de Catalunya. 


